

В.В. Андреев, М.В. Демидов. ПЕРВАЯ КОНСТИТУЦИЯ ЧУВАШСКОЙ АССР: СТРУКТУРА И ОСНОВНЫЕ ПОЛОЖЕНИЯ // Вестник Российского университета кооперации. 2020. № 3(41). С. 93-98.

Автор (ы) В.В. Андреев, М.В. Демидов.

Author(s) V.V. Andreyev, M.V. Demidov.

Индекс УДК 342.4

Название статьи: ПЕРВАЯ КОНСТИТУЦИЯ ЧУВАШСКОЙ АССР: СТРУКТУРА И ОСНОВНЫЕ ПОЛОЖЕНИЯ

Title of the article: THE FIRST CONSTITUTION OF THE CHUVASH ASSR: STRUCTURE AND MAIN PROVISIONS

Ключевые слова: РСФСР; Конституция РСФСР; автономная республика; Чувашская АССР; Конституция Чувашской АССР; Съезд Советов; ЦИК.

Keywords: RSFSR; Constitution of the RSFSR, Autonomous Republic; the Chuvash Autonomous Republic; the Constitution of the Chuvash ASSR; the Congress of Soviets and the CEC.

Аннотация: С провозглашением России федеративным государством начался активный процесс ее формирования как национально-государственного образования. Субъектами федерации были провозглашены национальные республики, имевшие форму государственности в виде автономной республики. В соответствии с Конституцией РСФСР 1925 г. их правовое положение в системе государственного устройства России определялось Конституцией. АССР имели более высокий правовой статус, чем другие автономные и административно-территориальные образования. Первая Конституция Чувашской АССР была утверждена I (VI) Учредительным съездом Советов республики 31 января 1926 г. Основой для подготовки Конституции послужили положения Декларации прав трудящегося и эксплуатируемого народа 1918 г., Конституция РСФСР 1925 г. и постановление ВЦИК и Совнаркома РСФСР от 15 июня 1925 г. «О государственном устройстве Чувашской АССР». В статье выражается позиция авторов по отдельным положениям Конституции. Отмечается, что в связи с неутверждением Конституции ЧАССР высшими органами власти РСФСР, она, в правовом отношении, осталась до конца недооформленной и не приобрела юридическую силу.

Annotation: With the proclamation of Russia as a Federal state, an active process of its formation as a national-state entity began. The subjects of the Federation were declared national republics, which had the form of statehood in the form of an Autonomous Republic. In accordance with the Constitution of the RSFSR of 1925, their legal status in the system of state structure of Russia was determined by the Constitution. The ASSR had a higher legal status than other Autonomous and administrative-territorial entities. The first Constitution of the Chuvash ASSR was approved by the I (VI) Constituent Congress of Soviets of the Republic on January 31, 1926. The basis for the preparation of the Constitution was the Declaration of rights of working and exploited people, 1918 RSFSR Constitution 1925 and the decree of the VTSIK and the Sovnarkom of the RSFSR from June 15, 1925 «On the state structure of the Chuvash ASSR». The article expresses the authors positions on certain provisions of the Constitution. It is noted that in connection with the non-approval of the Constitution of the CHASSR by the highest authorities of the RSFSR, it, in legal terms, remained completely underformed and did not acquire legal force.

Контактные данные авторов: **АНДРЕЕВ Валерий Витальевич** – доктор исторических наук, профессор, ректор. Чебоксарский кооперативный институт (филиал) Российского университета кооперации. Россия. Чебоксары. E-mail: [cheb@ruc.su](mailto:cheb@ruc.su).

**ДЕМИДОВ Михаил Васильевич** – доктор юридических наук, доцент, заведующий кафедрой административного и финансового права. Чебоксарский кооперативный институт (филиал) Российского университета кооперации. Россия. Чебоксары. E-mail: [mvdemidov@yandex.ru](mailto:mvdemidov@yandex.ru).

Contact details of the authors: **ANDREYEV, Valery Vitalyevich** – Doctor of History, Professor, Rector. Cheboksary Cooperative Institute (branch) of the Russian University of Cooperation. Russia. Cheboksary. E-mail: [cheb@ruc.su](mailto:cheb@ruc.su).

**DEMIDOV, Mikhail Vasilyevich** – Doctor of Law, Associate Professor, Head of the Department of Administrative and Financial Law. Cheboksary Cooperative Institute (branch) of the Russian University of Cooperation. Russia. Cheboksary. E-mail: [mvdemidov@yandex.ru](mailto:mvdemidov@yandex.ru).

Страницы. 93-98.